
A főiskolás 
labdarúgókról 

„Nem az a fontos, hogy 
ezek a fiúk magasabb osz-
tályban folytassak, hanem, 
hogy _megszeressék a labda-
rúgást és tanárként meg is 
szerettessék azt" — mondta 
beszélgetésünk legelejen 
Miskolczi József a Tanár-
képző Főiskola edzője, aki 
a JGYTF matematika tan-
székének adjunktusa. ^.z 
előző bajnoki év nyitánya 
nyújtotta az alkalmat e rö-
vid interjúra. 

— Hogyan értékeli az elő-
ző bajnoki évet, kiket emel 
ki jó teljesítményűkért? 

— Figyelembe véve. hogy 
az országban nincs több me-
gyei I. osztályú szinten ját-
szó főiskolás csapat, }ó 
eredménynek tartom a ha-
todik helyet.. Személy sze-
rint 'Faldum, Litkei. Tóth 
Gyula. J3ischof és Tóth Im-
re játékával voltam elége-
dett és alkalmanként Kál-
mán . teljesítményével. 

— Litkei. Gát és Kálmán 
a Sz. Dózsa játékosa, Fal-
dum Bács-Kiskun megyében 
folytatja, a régiek közül 
Kakuszi és Gyenge is eltá-
vozott. Bényi és Udvarhelyi 
Csaba családi okok miatt 
nem áll rendelkezésre, ftédli 
és Tóth Zoltán sem készül 
egyelőre a kerettel. A csa-
patból eltávozottak névsorát 
böngészve kiderül: jelentő-
sen gyöngült a csapat. 

— Igen. Ügy gondoltam, 
hogy ebben az évben jut el 
a csúcsra a csapat, már-
mint ami a képességeit ille-
ti. De a sok távozó játékos 
miatt most inkább új csapa-
tot kell építe-ii. 

Az új fiúk játékerejéről 
egyelőre nem. tudok nyilat-
kozni. ehhez több időre van 
szükség. 

— A 19S4'85-ös IXjnoki 
évadban milyen eredményt 
vár a csapattól? 

— Most az a fontos, hogy 
a főiskolának megyei I. osz-
tályú csapata legyen. Ennek 
érdekében az utóbbi három 
év legkeményebb alapozásá-
val^ indulunk a bajnokság-
nak. Augusztus 21-től két 
héten át napi két edzést 
tartottunk. Ezeken termé-
szetesen az erőnlét fejlesz-
tése a fő cél — több új 
gyakorlat bevezetésével —, 
de technikai és taktikai ele-
meket is gyakoroltak a já-
tékosok. Több edzőmérkő-
zés szerepelt a programban, 
a Szegedi Dózsa, a Délép. az 
Alsóváros, voltak az el-
lenfelek. A harmadik hétre 
is jutott három edzőmeccs, 
kettő a KSZV SE és 
egy az SZVSE ellen. A 
bajnoki rendszerbe belerá-
zódva naponta délutánon- -
ként edzenek a főiskolás 
labdarúgók. I 

A labdarúgó EB mérkőzé-
seit nézegetve azon vettem 
észre magam, hogy csak egy 
csapat van amelyiknek nem 
szurkolok, ez pedig az-
NSZK válogatottja. Számba-
véve az okokat arra kellett* 
rájönnöm^ hogy .még az igen. 
szürke játékot nyújtó-romá-
nok is bírnak olyan szim-
patikus „zsugával" —Coras 
személyében —, amilyent 
végig nélkülözni volt kény-
telen a német gárda. S ha 

| itt tartunk, egy egészen 
egyszerű összefüggésre sze- . 

j retném fölhívni a .ügyeimet: 
Minél több nagy egyéniség 
lép föl a csapatban annál 
színvonalasabb játékot nyúj-
tanak. (Most nem döntőt-" 
tem meg a ,,sok jó játékos 
még nem jó csapat" alap-
igazságot.) A focit kedvelők-
nek kár neveket sorolnom, 
úgyis tudja mindenki, kik 
voltak a nagy egyéniségek. 
Nem Rummenigges nem Ca-
mc.taru és nem Santillana. 

És van itt egy érdekesség: 
az 1974-es világbajnokság 
óta minden nagy focívetél-
kedőn megismétlődött az. 
hogy egy. a döntőbe nem 
való csapat becsempészte 
oda m? gát valahogy egy sok-
kal jobb mellé vagy elé. így 
volt ez a spanyolokkal a 
franciák Európa-bajnoksá-
gán. Mert két csapat fel-
tétlenül jobb volt náluk: a 
portugál és a dán, de még 
a belgák vagy akár a jugo-
szlávok sem szégyenkezhet-
nek nagyon, ha összehason-
lítiák iátékukat az olaszo-
san fetrengő, tilitolizó. idő-
húzó, fölérúgó „matadorok-
kal". 

Elképzelni is rossz, mi 
lett volna, ha Arconada 
nem fog ott és akkor lep-
két. 

EB-gy6ztes magyarok 
A dicséret hullámai meg-

Egy kis foci 
szelídültek és a kritika 
gyöngéd (tompított) fullánk-
jai is letöredeztek a szov-
jetunióbeli ifjúsági {abdarú-
gó EB óta. A dícserétet 
mindenképpen megérdemel-
te a fiatalqk. válogatottja, 
hiszen veretlenül. sokszor 
nagyon jó játékkai küzdöt-
tek végig a gyorsan lepör-
getett tornát. Amibén egv-
egy nagy csapatnák Vl kell 
tűnnie a gvőzelem felérésé-
hez, azzal rendelkezett a ma-
gyar csanut: minden mérkő-
zésen volt, három-nssy ve-
zéregyéniség — jó jel, hogy 
mindig más — összehangolt 
csapatjáték, gvorsaság, ' ke-
ménység, határozott védő-
munka és szellemes táma-
dásvezetés jellemezte válo-
gatottunkat. 

Egy dolog hibádzott csak, 
de erről nem tehették Bics-
kei Bertalan tanítványai. 
(Bár szólhattak volna előre, 
hogy Moszkvában döntőt 
fognak vívni, kis feledéke-
nyek!) Szóval, a magyar te-
levízió, fölülmúlva minden 
várakozást, még fölvételről 
sem adta a döntőt, pedig 
focira kiéhezettek százezrei 
várták a csodát. A Dél-Ma-
gyarországon élők idegesen 
olvasták, hogy a csehszlo-
vák tv egyenesben adta "' a 
döntőt. Bár szomszédaink a 
kívülállók nyugalmával néz-
hették végig a magyar em-
bert túlontúl fölizgató ti-
zenegyes párbajt. Hát, ettől 
az izgalomtól rpegkíméltek 
bennünket. Köszönjük! 

Si-ó-fok! 

Az év legnagyobb megle-
petését az NB I I-ben sze-
replő Siófoki Bányász szol-
gáltatta az MNK elnyerésé-
vel. Ha valamelyik klubcsa-
pat megérdemli az eltelt fo-
ci-idény értékelésekor a ma-
ximális elismerést, akkor az 
c-iakis a magyar kupagyőz-
tes lehet,. Mert u^ye a bai-' 
nok Honvéd néha-néha fél-
relépett. a Győr, az Űjpest 
nem a régi, a SZEOL ide-
genbeli szereplése finoman 
szólva — hagy némi kíván-
ni valót maga után. 

Visszatérve a Siófok pél-
da nélküli teljesítményére: 
eleddig csak néhány nevet 
ismertünk a csapatból, tud-
tuk, hogy Bódi a szellemi 
vezér, általában ő bujtogat-
ja csíny tevéseire Tiebert. há-
tul pedig Virágh, a SZEOL 
hajdani, utánpótlás váloga-
tott balhátvédje a legismer-
tebb tisztogató. Tudtuk, hogy 
Olajos és Pardavi sértve, de 
a bizonyítás vágyával érke-
zett a csapathoz, hogy Sző-
ke Miklós egészen stílusos 
gárdát kovácsolt össze. Az-
tán láttuk a döntőn, hog.7 a 
colos Szajcz és a „kicsiben" 
nagyon ügyes Belényesi le-
fut ja a pályáról az ETO kö-
zéppályásait. s a csatárok 
kimondottan vakmerően ját-
szanak a nem éppen dnda-
gyöngédségű hátvédek ellen. 

Persze, volt a döntőn (0-1 
után) egy negyedóra, ami-
kor úgy látszott, egy ötös 
legalább kinéz a Siófoknak, 
s győz az agyonra emlege-
tett papír formája. De az 
túl laposnak bizonyosodott, 
és még azt is elmondhatjuk, 

hogy ha Bódinak egy kis 
szerencséje van, akkor leg-
alábbis egy kettest elhint-
hetett volna Kovács hálójá-
ba. De ne legyünk telhetet-
lenek. mi, Siófok-szurkolók! 
örül jünk, hogy több élvo-
nalbeli csapatot letiporva a 
döntőben legyűrtük a Rá-
bát is, és most — ahogy ér-
zem — a Lárisszára f á j a 
fogunk. 

Csak bele ne törjön! 

Végül: a SZEOL-AK! 

Az előző évben csak 
' egyetlen egy szegedi gólról, 

a Vasas elleni találatról ma-
radtam le — más irányú 
elfoglaltság miatt —, így 
van némi fogalmam a sze-
gediek bajnoki teljesítmé-
nyéről. Azaz, a hazai mér-
kőzésekről. Optimizmusra ad 
okot, hogy a csapat csak a 
Tatabánya elleni mérkőzé-
sen betlizett, s ha csikorgott 
is a gépezet néha-néha — 
például a Csepel, a Video-
ton ellen —, a jó eredmény 
nem maradt el. Az állandó 
csapattagokról is csak jót 
lehet mondani. Szabó ka-
pus és a védelem megbíz-
hatóan játszott, a középpá-
lyán néha remek dolgok 
történtek és a csatárok kö-
zül mérkőzésenként egy leg-
többször hozta magát. Sza-
bó Gyula és Kozma táma-
kat segített a csapaton. So-
mogyi komoly teljesítmé-
nyekkel — döntő gólok, na-
gyon hasznos mezőny mun-
ka — lepte meg a nézőket, 
Gruborobics bal lábában pe-
dig minden bizonnval <»gy 
professzori elme rendezke-
dett be. 

Egyelőre ennyit a szege-
diek sikeres évéről. Várjuk 
a folytatást, de most már 
az idegenbeli mérkőzéseken 
w. 

D. I. 

Tizennyolcadszor: a SZIN 
Július 27—29 között ke-

rült megrendezésre a XVIII. 
Szegfidy ipúsáai Napok, te-
hát imij®' á lag az1" Olvasó' 
kezébe jut, maidnem másfél 
hóqajpúelik fyáixwmpos,, 
rendezvény óta. így hát a 
cikkíró nem is annyira az 
eseményről való tudósítást 
érzi. feladatának, mint in-
kább a visszaemlékezést ar-
ra, hogy mi. jellemezte az 
idei rendezvényt. Melyre, 
tehetjük hozzá ezzel a len-
dülettel, nem csupán az 
Express szervezésében érke-
zett több mint - háromezer 
fiatal az ország különböző 
részeiből, de külföldiek — 
igaz, jóval kisebb létszám-
ban — is az NDK-ból, Fran-
ciaországból, s a szabadkai 
ifjúsági delegáció jelenléte 
— ha jól tudom — immár 
hagyományos. A hazai, nem 
„hivatalos" szervezéssel ér-
kezett fiatal'ok számát per-
sze, felbécsülrii sem lehet, á 
parkok azért nem nélkülöz-
ték a háíózsákos tiniket. Mi-
előtt leírtam v.ojna ezt, hogy 
tini, nagy gondban voltam, 
mert . ez csupán eléggé bi-
zonytalan körülhatárplisjágú 
kort .jelent, de ezeknek a 
gyerekeknek nem ez a leg-
főbb jellemzőjük, hanem az, 
hogy. rockerek, alkalmi csa-
vargók, hobók, punkok, szó-
val ezek mind-mind egy ki-
csit, de persze egyik kate-
góriába sem tartoznak iga-
zán, akkor meg maradjunk 
annál: egyéni, olykor csopor-
tos, nem kifejezetten turista 
célú,- ám mégis olyan jelle-
gű utazásokat nem egyszer 
meghatározott úticéllal szí-
veseír: ám cseppet sem kö-
rültekintően folytató, legin-
kább a fiatalabb korosztály-
hoz- tartozó személyek. Ezek-
nek "szól a SZIN "rendezvé-
nye. mint már írtam: 18. al-
kalommal. s szinte változat-
lan sikerrel. (Az idén mint-
ha "az utóbbi évek átlagánál 
valai.n.i.vel kevesebben lettek 
volna* legalábbis ez vplt a 
benyomásom.) 

Nos. ami á rendezvény 
egészét illeti: a program 
szerkezete változatlan ma-
radt. s bár a klubbokban 
színházi előadásokra vagy 
egy-két szabadtéri színpadon 
humoros műsorra is sor ke-
rült, elsősorban a zenés 

A képzőművészeti vásár egyfJv pillanata 
(Fotó: Pataki Zoltán) 

programok vonzották a fia-
talokat. Érdekes, milyen 
rendkívüli népszerűségnek 
örvendenek a mai dalosok; 
cikkíró ez ügyben egy évvel 
ezelőtt elmondta véleményét 
(kapott is a fejére), amely a 
mai napig nem változott: 
elszomorító, hogy milyen ol-
csó eszközökkel ki lehet 
elégíteni a fiatalság társa-
dalmi érdeklődését . . . Saj-
nos, ha már kritikusra' vet-
tem egy pillanatra: a SZIN-
nek továbbra is hibája, hogy 
semmilyen új, az érdeklődők 
nagyobb részét ' megmozgató 
rendezvényt nem tud produ-
kálni. Persze, a nyáron min-
denki István király mámorá-
ban úszott (meg fog jövőre 
is, mert a Szabadtéri jövő 
nyárra is leszerződtette a 
rockoperát), így nem csoda, 
ha nagy érdeklődés mellett 
zajlott a jelentős késéssel 
kezdődő P. Box., Bikini kon-
cert a Napos úti pályán, az 
István, a király dalaiból. 
De ne legyünk rosszmájúak, 
úgyis fölösleges erőfeszítés 
lenne. Tehát: újdonság volt, 
hogy a SZIN programját 
nem a korábban megszokott, 
viszonylag nagv alakú szóró-
lapokon terjesztették a fel- • 
készült (CB adóvevővel ellá-
tott) rendezők, hanem egy 
kisebb alakú. külön füzet 
tartalmazta azt. Sajnálatos, 
hogy ebbe néhány pontatlan-
ság is becsúszott. A pálmát 
feltehe'őep a Corpus Panto-
mim előadásának hirdetése 
vitte el: JATE IK (Ifjúsági 
Klub) címszó alatt; a július 

27-i napon 18 órára jelzi a 
füzet az előadás kezdetét a 
JATE aulájában (az tudva-
levőleg másutt van mint az 
IK, s ez idegeneknek nem 
mindegy!) „Végül is a Kiss 
Emma nem kutya" címmel 
(Megjegyzendő, ' hogy már a 
cím sem stimmel, az előadás 
ugyanis Csáth Géza A kis 
Emma — tehát a kis jelző! 
— elbeszéléséből készült. De 
ezt igazán csak a pontosság 
kedvéért . . . ) Nos, a prog-
ramra végül is Aud. Мах-
ban került sor, ami aztán 
végképp nem a központi 
epületben van, ugye. Igaz, a 
füzetben jelzett napon, csak 
éppen két órával később. Az 
pedig tényleg már szőrszál-
hasogatás, hogy л е т elő-
adásról, hanem filmvetítés-
ről volt szó. Ennél már csak 
az volt nagyobb gonoszság, 
hogy rögtön az első napra 
ígérték Jancsó Omega-film-
jének vetítését a Kertmozi-
ban. amire — s még jó, 
hogy ez napközben kiderült 
az információs pavilonoknál 
— nem került sor, helyette 
King-Kong rémisztgette az. 
erősen lehűlt július végi éj-
szakában az érdeklődőket. 
Előtte reridezték meg a Mini 
és a Sirokkó együttesek kon-
certjét. másnap pedig — ta-
valyi' sikeres fellépése nosz-
talgiájaként — az R-до lá-
togatott ki a Móra-parkba. 

Mini „újjáalakult", ami 
azt jelenti, hogy а I zenekar 
most már mindössze két 
tagból áll. Meprfogvatkoztak 
tehát, s hogy Török Adám, 

a magyar rock elnyűhetet-
len s egyik legnagyobb egyé-
nisége bejelentétte: szinteti-
zátorokkal és kompjúterek-
kel kísérleteznek, mert véle-
ményük szefint ez lesz a jö-
vő zenéje — már a könnyű 
műfajban. Nos, annyi bizo-
nyos. hogy igen színvonalas 

**zenét ' H & i ^ l ^ l í S R ' - ' ' a meg-
lepően kisszámú érdeklődő 

" őrjöngése" mellfitt.L*s' ha —ez 
persze saját ízlésre utaló 
magánvélemény — egy jó, 
„kemény" szólógitárral kie-
gészülne mégiscsak a MINI 
ROCK CIRKUSZ néven fu-
tó banda, sok örömet szerez-
hetne rajongóinak, akik a 
Kereszteslovagok yagy épp 
a Kolduskirály régi-régi 
nagv Minijét szeretnék újra 
és újra hallani, mert az volt 
az igazi. A Tisza-parton töb-
bek közt az Első Emelet, a 
Prognózis (ezeknek már 
megjelent egy-egy lemezük) 
és a Lord együttes tartott 

. közepes színvonalú, de él-
- vezhető koncertet, s ugyan-

itt. utolsó nap szén sikere 
volt Rakovics István blues 
gitárosnak. aki amerikai 
néodalokat adott elő. A tö-
meges érdeklődésből arra le-
hetett következtetni, hogv si-
keres volt az Árpád téren 
megrendezel t népművészeti 
vásár, de .több. ezer embert 
vonzoít Nagy Banda András 
és Malisa Zoltán humoristák 
műsora is a Klauzál téren. 

Minden programról aligha 
számolhatnánk be. de a kar-
neválról mindenkénp szót 
kell ejtenünk, annál is in-
kább. mert az óriási, érdek-
lődés, ellenére, .úgy érzem, 
nem sikerült valami fénye- j 
sen. s ebben nem csak a 
többségében színvonaltalan, 
nemegyszer bárgvú ötletei ki-
vitelező felvonulók a hib-j-
sak, de egy kicsit B. Tóth 
László is, aki elég halová-
nyan konferált Cintula he-
lyett. Nem ehhez szoktunk. 
A légi parádé aztán szépen 
sikerült, még akkor is, ha a 
léggömb az istennek sem 
akart a magasba, emelkedni, 
bár utasa buzgón fúj ta belé 
a gázt. 

Többen szóvá tették: 'nem 
kellett volna az vjcahájt ki-
hagyni a programból. CikV-
író úgv érzi. hogy a 18. SZIN \ 
;,ól sikerült, a programok j 
legalábbis nagyobb része ér- j 
dekes volt. s a ,rendezvény I, 
"talan egy-két friss ötlettel 
megújítva —.mindenképpen 
folytatását .várja, ám az ut-
cabál nem hiányzott neki. 

BELÁNYI GYÖRGY 

Művelődés 
és műveltség 

Ma- már senki sem vitatja, hogy a művelődés és mű-
veltség összefüggő fogatom. Nemcsak tartalmi mondani-
valójuknál fogva össze tartozók, lde szerkezetükben is 
együvé tartóznák. A József Attila Tudományegyetem 
Közművelődési Bizottsága kulturális és közművelődési te-
vékenységének középpontjában ezen célkitűzés megvaló-
sítását akarta és akarja mind a mai napi]; megvalósítani. 
Megnőtt az érdeklődés a közéleti és gazdasági kérdések 
iránt és örvendetes, hogy a művészetek megismerésének 
az óhaja is előtérbe került. Feladatunk minden területen 
hirdetni a szocialista kultúra eredményeit és megteremte-
ni a műveltség és művelődés ambivalenciáját. 

A közművelődésnek, mint állami-társadalmi tevé-
kenységnek éppen az a feladata, hogy a művelődési le-
hetőségeket létrehozza, egységüket megteremtse és az 
igények kielégítését lehetővé tegye. Ma már oktató-nevelő 
murtkánk kategorikus imperatívusza, minden lényegest 
tudni kell a társadalomról és a természetről, emberi lé-
tünk mindkét; feltételéről. Az ember a társadalom alko-
tója és alkotottja. Ezért, hogy alkothasson és aktív embe-
ri tevékenységgé váljon, sokoldalú képzésre van szüksége. 

Mi szegediek büszkék lehetünk arra, hogy ezt már 
1957-ben felismerte egyetemünk vezetése és létrehozta a 
Collegium Artium et P oly technikumot. 

Különös gonddal kívánunk foglalkozni továbbra is 
korunk művészetével, a filmmel. Meggyőződésünk, hogy 
a közművelődési munkát a film is segíti. Köztudott, hogy 
a film az emberi műveltség, a kultúra tömeges elterjedé-
sének kitűnő eszköze. Annak ellenére, ' hogy a mozilá-
togatás spontán művelődési "forma, mégis mi arra törek-
szünk, hogy ez 'intézményesített és tudatosan, szakembe-
rekkel irányított forma legyen. Ki szeretnénk használni 
a filmművészet komplexitását és a> film megértésére, lá-
tására akarjuk nevelni az érdeklődőket. Nemcsak fiatal-
jainkat kívánjuk megnyerni a filmművészetnek, de a vá-
ros lakosságával is éppen. a bemutatásra kerülő filmek 
révén intenzívebb és állandóbb kapcsolatba kerülhetünk. 
Szombat délutánonként, a meghirdetett időben ebben a 
félévben a francia impresszionizmus filmművészeti alkotá-
saiból mutatunk be filmeket. Az Art Kino előadásain pén-
tek esténként az Auditórium Maximumban láthatják vá-
logatásunkat az érdeklődők. A Filmbaráti Kör keretében 
vasárnap délelőttönként, a Vörös Csillag filmszínházban 
a Filmtudományi Intézet archív és mozihálózatba nem ke-
rülő filmjeit mutatjuk be. 

A Collégium Artium et Polytechnikum az elmúlt év- ' 
ben egy újabb szekcióval bővült: a Szegedi Egyetemi Mú-
hely-lyel (SZEM). Fiatalok lelkes és invenciózus csapata 
hozta létre, s már eddigi tevékenységük is érdemessé tet-
te arra. hogy az új esztendőben már évközben is beiktas-
suk előadásaikat, kiállításaikat programunkba. 

Törekszünk továbbra is hallgatóinkat felkészíteni a téli 
közművelődési gyakorlatra, amelynek megvalósításához 
nagyon sok.segítséget kapunk egyetemünk KISZ-bizottsá-
gától. 

Nem esztéták és közművelők seregét akarjuk ..kite-
nyészteni" de azt akarjuk, hogy az új értelmiség magáé-
nak vallja és tudja mindazokat a problémákat, feladato-
kat. melyek vannak és bizonyára lesznek a jövőbén is. 
Ezek megoldásában és feloldásában vállaljanak aktív sze-
repet. Célunk egy lehet: az emberek éleiét emberibb tar-
talommal megtölteni. Erre a munkára hívjuk egyetemi és 
főiskolai fiataljainkat és várjuk őket a közös munkára. 

GRUBER LASZLÖ 
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